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فوتبال خبر

 نگاهی به دیدارهای ماندگار 
استقلال و الهلال

تقابل اســتقلال با الهلال یکــی از قدیمی ترین و  �
کلاســیک ترین نبردهای تاریخ رقابت های باشگاهی 
فوتبال در آسیاست. به گزارش فوتبال ۳۶۰، استقلال 
فردا در دیداری حســاس از مرحله یک هشتم نهایی 
لیــگ قهرمانان آســیا به دیدار الهلال مــی رود. این 
دو تیم از قطب های اصلی فوتبال آســیا محســوب 
می شــوند. اســتقلال با دو قهرمانی و الهلال با سه 
قهرمانــی از قدرت هــای بلامنازع و کهــن قاره به 
شمار می آیند و از جمله رکوردداران بیشترین تعداد 
حضور در تاریخ لیگ قهرمانان آسیا هستند. استقلال 
و الهلال هفت بار در لیگ قهرمانان آســیا با یکدیگر 
دیدار داشــتند که هر هفت بازی در مرحله گروهی 
بوده و ســه بار در فرمت قبلی مسابقات یعنی جام 
باشگاه های آســیا به مصاف هم رفتند و یک نوبت 
هم در جام برنــدگان به هم رســیدند. در مجموع 
این رویارویی ها اســتقلال پنج بار به پیروزی رسیده 
و الهلال چهار مرتبه صاحب برد شــده و دو دفعه 
هم تقابل دو تیم مساوی پایان یافته که سرنوشت آن 
مسابقات را ضربات پنالتی مشخص کرده که در هر 
دو بار الهلال تیم پیروز میدان بوده اســت. به بهانه 
بازی حســاس پیش روی دو تیــم، جدال های مهم 

تاریخ استقلال و الهلال مرور شده است.
حسرت ستاره سوم

استقلال پس از قهرمانی در آسیا در سال ۱۹۹۰ در 
فصل بعد در مرحله گروهی با الهلال هم گروه شــد و 
با یک گل از این تیم شکســت خورد. این اولین مصاف 
اســتقلال و الهلال در طول تاریخ اســت. این دو تیم 
پس از صعود از مرحله گروهی، حریفان را از پیش رو 
برداشتند تا اینکه در فینال باز هم با هم مواجه شدند. 
اســتقلال تا دقایق پایانی با تک گل امیر هاشمی مقدم 
از حریف پیش بود و در آستانه دومین قهرمانی پیاپی 
و فتح ســومین جام بود تا اینکه در دقایق پایانی روی 
یک غافلگیری دروازه این تیم باز شــد تا بازی به وقت 
اضافه و ضربات پنالتی کشیده شود تا در نهایت الهلال 

موفق به پیروزی شود.
اســتقلال  افتخارات  ویترین  در  کــه  خالی  جای 

باقی ماند
استقلال در طول تاریخ خود سابقه قهرمانی های 
متعدد در رقابت های داخلی و بین المللی را دارد ولی 
قهرمانی جام در جام آســیا را در تالار پربار افتخارات 
خود کم داشت و در سال ۱۹۹۵ در اولین حضور خود 
در این مســابقات، مصمم بود که ایــن جای خالی را 
پر کند. اســتقلال در نیمه نهایی مسابقات در نخستین 
تجربه ناصر حجازی روی نیمکت پس از چهار ســال 
از آن فینــال کذایی، دوباره با الهلال روبه رو شــد و باز 
هم سرنوشت این مسابقه را ضربات پنالتی تعیین کرد. 
پنالتی آخر اســتقلال را بهزاد غلامپور از دست داد تا 

استقلال به فینال نرسد.
پیروزی با گل زنی مجیدی

مرحله یک چهارم نهایی جام باشــگاه های آســیا 
در اواخر دهــه ۹۰ به صورت مجتمع در یک کشــور 
برگزار می شــد و در فصــل ۹۹-۱۹۹۸ امارات میزبان 
ایــن بازی ها بــود و باز هم اســتقلال و الهــلال نبرد 
تعیین کننــده ای داشــتند. با توجه به قــدرت نماینده 
عربســتان به نظر می رسید که این تیم دست بالا را در 
این دیدار داشــته باشد ولی شــاگردان ناصر حجازی 
حریف قدرتمند خود را غافلگیــر کردند و با نتیجه ۲ 
بر یک به پیروزی رســیدند. یکی از دو گل اســتقلال را 
فرهاد مجیدی ســرمربی فعلی این تیم به ثمر رساند 
و دیگر گل توسط ســیروس دین محمدی وارد دروازه 
حریف شد. استقلال با اخراج رضا حسن زاده از دقیقه 

۴۶ ده نفره به بازی ادامه داد.
کامبک  تاریخی در ریاض

یکــی از آماده تریــن تیم های اســتقلال در تاریخ 
لیــگ قهرمانان در فصل ۲۰۱۳ بود که موفق شــد تا 
مرحله نیمه نهایی صعود کند. اســتقلال در آن دوره 
در مرحله مقدماتی در گروه مرگ با تیم های الهلال، 
العین و الریان هم گروه بود. استقلال در هفته سوم در 
ریاض به دیدار الهلال رفت و در شرایطی که تا دقیقه 
۸۰ بــا یک گل از حریف عقب بــود با گل های پژمان 
منتظــری و آرش برهانی حریف را غافلگیر کرد و به 

پیروزی دست یافت.

مهدی پاشازاده معاون ورزشی 
استقلال شد

مهدی پاشازاده به سمت معاونت ورزشی باشگاه  �
اســتقلال منصوب شد. به گزارش باشــگاه استقلال، 
مهدی پاشــازاده، پیش کســوت باشگاه اســتقلال از 
ســوی احمد مددی به عنوان معاون ورزشی باشگاه 
انتخاب شد. پاشــازاده ســابقه کاپیتانی در استقلال، 
حضور در تیم ملی ایران و باشــگاه های بایر لورکوزن، 

اشتورم گراتس و راپید وین را در کارنامه خود دارد.

 حضور ۴ ایرانی در ترکیب منتخب 
لیگ قهرمانان آسیا

در پایان نظرســنجی کنفدراسیون فوتبال آسیا، چهار  �
بازیکن و یک مربی از ایران در تیم منتخب مرحله گروهی 
لیگ قهرمانان آســیا قرار گرفتند. ســایت کنفدراســیون 
فوتبال آســیا در پایان انتخاب بهتریــن بازیکنان و مربی 
مرحلــه گروهی لیگ قهرمانان آســیا بــا رأی هواداران، 
نتیجه این نظرســنجی را اعلام کرد. در این نظرســنجی 
چهار بازیکن ایران به همراه یحیی گل محمدی سرمربی 
پرســپولیس در تیم منتخب قــرار گرفتنــد. محمدرضا 
اخبــاری (دروازه بــان) و هــادی محمــدی (مدافع) از 
تیــم تراکتور و مهدی ترابی (هافبک) و شــهریار مغانلو 
(مهاجــم) از تیم پرســپولیس در ترکیــب تیم منتخب 
حضور دارنــد. همچنین یحیی گل محمــدی با آمار ۸۳ 
درصد پیروزی عنــوان بهترین مربی مرحله گروهی لیگ 

قهرمانان آسیا به انتخاب هواداران را از آن خود کرد.

شیخ احمد به زندان محکوم شد
شــیخ احمد الفهــد در دادگاه ژنو به عنــوان مجرم  �

شــناخته شــد و اگر درخواســت تجدید نظــر در حکم 
شکســت بخورد، پایان کارش در جنبش المپیک خواهد 
 ،Inside the games بود. به گزارش ایســنا و به نقــل از
شیخ احمد الفهد الصباح مرد قدرتمند المپیک به همراه 
چهار نفر دیگر متهم به ســاخت فیلم های جعلی برای 
اثبــات مجرم بودن دو مقام دولــت کویت در طرح کودتا 
و فســاد بودند. ناصر محمد، نخســت وزیر سابق کویت، 
علیه او در سوئیس شــکایت کیفری کرد. شیخ احمد در 
دادگاه ژنو مجرم شــناخته شد و تقریبا به ۱۴ ماه زندان و 
۱۵ ماه دیگر به تعلیق محکوم شده است. اگر درخواست 
تجدیدنظر شکســت بخورد، به احتمال زیاد پایان کار او 
در جنبش المپیک را رقم می زند. شــیخ احمد در ســال 
۲۰۱۸ به طــور موقــت از نقش های المپیکــی خود، از 
 (ANOC) جمله رئیس انجمن کمیته های ملی المپیک
و عضو IOC کنار رفت، تا منتظر نتیجه پرونده خود باشد. 
او اکنون به طور موقت از سمت ریاست شورای المپیک 
آســیا (OCA) کنــار رفته و راجــا راندیر ســینگ از هند 
 ANOC .منصوب شده است OCA به عنوان سرپرســت
در بیانیه ای گفت: ANOC از تصمیم پرونده علیه شــیخ 
احمد الفهد الصباح در ژنو مطلع اســت و خاطرنشــان 
 ANOC می کند که او درخواســت تجدید نظر داشــته و

منتظر مراحل تجدیدنظر و نتیجه است.

 کنت، پنجمین 
دروازه بان خارجی سپاهان

ســپاهان برای لیگ بیســت ویکم با کریســتوفر کنت  �
دروازه بان اتریشــی قرارداد امضا کرد. بــه گزارش فوتبال 
۳۶۰، در ســه فصــل اخیــر دروازه ســپاهان در انحصار 
پیــام نیازمند بــود و ایــن دروازه بان ملی پــوش نمایش 
تحسین برانگیزی داشت و در این مدت توانست هم رکورد 
طولانی ترین زمان بسته نگه داشتن دروازه در فوتبال ایران 
را بشــکند و هم یک دوره آقای کلین شیت شود. این گلر با 
این کارنامه برای ادامه دوران بازیگری خود فوتبال پرتغال 
را انتخاب کرد و از ســپاهان جدا شد. از آنجایی که جذب 
دروازه بانی در ســطح نیازمند در فوتبال ایران بسیار دشوار 
به نظر می رســید این تیم در این پست دچار خلأ جدی شد 
ولی لغو قانون جذب بازیکنان خارجی به فریاد ســپاهان 
آمد و این تیم کریستوفر کنت اتریشی را به خدمت گرفت. 
سپاهان از جمله تیم هایی است که کارنامه قابل قبولی در 
به کارگیری بازیکنان خارجی دارد. کنت پنجمین دروازه بان 
خارجی ســپاهان در تاریخ لیگ برتر است و از این نظر بعد 
از ذوب آهن که از هشــت دروازه بان در لیگ برتر استفاده 
کرده رکورددار اســت. اولین تجربه ســپاهان در استفاده 
از دروازه بان غیرایرانی بســیار موفقیت آمیز بود. سپاهان، 
در اواخر دهه ۷۰، لئون اســتپانیان و آرمناک پطروســیان 
هافبک و دروازه بان ارمنســتانی را که بــرای جلوگیری از 
ســقوط آرارات به دســته پایین تــر به فوتبال ایــران آمده 
بودنــد، به خدمت گرفت و این دو بازیکن نقش کلیدی در 
فرایند تبدیل ســپاهان به یکی از قطب هــای فوتبال ایران 
داشتند. آرمناک پطروســیان با ۶۶ کلین شیت و ۱۴۸ بازی 
رکورددار بیشترین بسته نگه داشــتن دروازه و تعداد بازی 
بیــن دروازه بان های خارجــی تاریخ لیگ برتر اســت. این 
دروازه بان دو بار آقای کلین شــیت و یک بار هم با سپاهان 
قهرمان لیگ شد. تجارب بعدی سپاهان در جذب دروازه بان 
خارجی چندان چنگی به دل نزد. آرمناک پطروسیان در یک 
مقطــع دو فصلی به تیم رقیب یعنی ذوب آهن پیوســت و 
ســپاهانی ها با کمیل سوســکو برای همــکاری به توافق 
رسیدند ولی این دروازه بان در طول دو فصل ۲۰ بار به میدان 
رفت و تنها پنج کلین شــیت ثبت کرد. سپاهان تا مدت ها از 
دروازه بان خارجی استفاده نکرد تا اینکه در لیگ شانزدهم، 
لی اولیویرا برزیلی را به خدمت گرفــت ولی این دروازه بان 
آن قدر ضعیف ظاهر شــد تا در نیم فصل دوم لیگ هفدهم 
ســپاهان اقدام به جذب ابراهیم عالمه دروازه بان تیم ملی 
سوریه کرد که این دروازه بان هم توفیقی در این تیم نداشت. 
حال باید دید کریستوفر نت با ۳۱ سال سن که از لیگ یونان 
به ایــران آمده، آینــده ای مثل آرمناک پطروســیان خواهد 
داشت یا به سرنوشت سایر دروازه بان های خارجی سپاهان 
دچار خواهد شــد. در تاریخ لیگ برتر، از کشورهای صاحب 
فوتبال یا نه چندان مطرح در فوتبال گرفته تا کشورهای ریز 
و درشــت نظیر کیپ ورد، بورکینافاسو، تیمور شرقی و گینه 
بیســائو بازیکن حضور داشته اما از اتریش نماینده ای نبوده 
و کریســتوفر کنت اولین بازیکن اتریشی شاغل در لیگ برتر 
است تا اتریش هشتادمین کشوری باشد که به فوتبال ایران 
بازیکن صادر کرده اســت. همچنین اتریش سی امین کشور 
اروپایی است که در فوتبال ایران بازیکن دارد. بین کشورهای 
اروپایی، ارمنستان با ۲۷ بازیکن بیشترین تعداد بازیکن را در 
فوتبال ایران داشــته و پس از آن صربستان با ۲۲ و کرواسی 

با ۱۸ بازیکن جای دارند.

فهیمه نعمت اللهی که برای نخستین بار حضور در کنار برترین های 
جهان را تجربه می کرد، در هر دو دور مسابقه از راند نخست، 

به عنوان موتور بیست و چهارم از خط پایان عبور کرد. در رقابت های 
راند دوم مسابقات جهانی ترکیه فهیمه نعمت اللهی در ریس نخست 
توانست رتبه خود را نسبت به قبل بهبود بخشد و بیست ویکم شود. 

او همچنین در ریس دوم از رقابت ها به عنوان بیست و دوم رسید

 مهرمــاه بــرای زنانی که علاقه مند بــه ورزش و به  
طور ویژه علاقه مند به فوتبال هستند ماه مهمی است. 
تلاش زنانی که می خواستند بعد از سال ها حق ورود به 
ورزشــگاه آن هم به  صورت قانونی را به دست بیاورند، 
مهرماه ۱۳۹۸ به بار نشســت و بــرای اولین بار در طول 
نزدیک به ۴۰ ســال، زنان ایرانی موفق شدند با خریدن 
بلیت وارد ورزشگاه شوند و یک بازی فوتبال را از نزدیک 
تماشــا کنند. شــاید آن اتفاق به دل خیلی ها ننشست، 
چون فقط نزدیک به ســه  هزار زن تماشــاگر توانستند 
اجــازه ورود به ورزشــگاه را بــه دســت بیاورند، ولی 
ازآنجاکه همین حضور اندک هم گام بزرگی در راستای 
تحقــق خواســته زنان ورزش دوســت بود نمی شــود 
به ســادگی از کنارش عبور کرد. آن روز تاریخی مصادف 
بــا نتیجه ای تاریخی تــر برای تیم ملی ایران هم شــد. 
شــاگردان مارک ویلموتس، سرمربی بلژیکی وقت تیم 
ملی، در ورزشگاه آزادی، کامبوج بی نوا را به توپ بستند 
و ۱۴ بار دروازه اش را گشودند. تشویق بی امان زنانی که 
برای نخستین بار، بلیت به دست به ورزشگاه آمده بودند 

به این گل ها، رنگ و بوی دیگری بخشیده بود.
آن بازی به یادماندنی قرار بود شروع راه تازه ای برای 
ورود زنان به ورزشــگاه های فوتبال در ایران باشد. البته 
که حساسیت های موجود کاری کرده بود که فقط جواز 

ورود زنان به ورزشــگاه برای بازی هــای ملی و آن هم 
فقط در تهران صادر شــود. با وجــود اصرار فیفا مبنی 
بر سهولت ورود زنان به ورزشگاه های فوتبال در ایران، 
فدراســیون فوتبال وقت همراه مسئولان وزارت ورزش 
فقط توانستند همین گام را بردارند که اجازه ورود زنان 
به ورزشــگاه آزادی آن هم با تعداد معدود و البته فقط 
برای بازی های تیم ملی به دست بیاورند. سختگیری ها 
کم نبود و مقرر شــده بود که کلا ورودی ورزشگاه زنان 
از مردان جدا باشــد. با وجود همه این ســختگیری ها 
بالاخره تابوی ۴۰ساله شکست و تعدادی موفق شدند 
با خریدن بلیت، به  صورت رسمی وارد ورزشگاه شوند. 
از آن زمــان به بعد، مســئولان فدراســیون فوتبال به 
مسئولان فیفا قول دادند که همیشه برای بازی های تیم 
ملی فوتبال ایران که قرار است در ورزشگاه آزادی برگزار 
شــود، به زنان اجازه ورود دهند. البته آن شرط و شروط 
اولیه بود، چون قول نهایی این بود که رفته رفته هم به 
تعداد تماشاگران اضافه شود و هم به تعداد شهرهایی 
که تماشــاگران زن می توانند برای تماشــای فوتبال به 

ورزشگاه بروند.
بــا وجود این همان طور که کرونا درس و دانشــگاه 
را بــه  صورت حضوری بســت، حضور زنــان ایرانی در 
ورزشــگاه را هم به حاشیه برد. شــاید این از بدشانسی 

زنان ایران باشد که ابتدا بازی های فوتبال بدون تماشاگر 
شد و بعد هم که کلا میزبانی از ایران گرفته و به  صورت 
متمرکز برگزار شد. تیم ملی حالا نزدیک به دو سال بعد 
از آن اتفاق دوست داشــتنی، دو بازی اولش در مرحله 
نهایی انتخابی جام جهانی را برگزار کرده که یکی را در 
تهران میزبان بــوده و دیگری را به قطر رفته تا با عراق 
مصاف دهــد. اگرچه آن میزبانــی اش در تهران مقابل 
سوریه هم بنا به قوانین کنفدراسیون فوتبال آسیا بدون 

حضور تماشاگران برگزار شد.
و دوباره بوی ماه مهر

از ۱۸ مهر ۱۳۹۸ تا ۲۰ مهر ۱۴۰۰ زمان زیادی خواهد 
بود ولی وجه اشتراکش این است که دوباره در مهرماه 
قرار اســت ورود زنان ایرانی به ورزشــگاه فراهم شود؛ 
آن هم نه برای یک بازی ساده مقابل تیم کم نام و نشانی 
مثل کامبــوج بلکه بــرای دیدار سرنوشت ســاز با کره 
جنوبــی! اگر همه  چیز خــوب پیش برود، زنــان ایران 
بعــد از قریب بــه ۷۳۲ روز دوباره به ورزشــگاه آزادی 
برمی گردند تا این بار ملی پوشان را در جدال با تیم ملی 
کره جنوبی تشویق کنند. این موضوعی است که جانی 
اینفانتینو، رئیس فدراســیون بین المللــی فوتبال، فیفا، 
بــر آن تأکید کــرده و در دیداری کــه به تازگی با رئیس 
فدراســیون فوتبال ایران داشته، شــرط میزبانی از کره 

جنوبی را دو چیز اعلام کرده اســت: VAR و ورود زنان. 
مســئولان فدراسیون فوتبال ایران هم به اینفانتینو قول 
داده اند برای محقق شدن هر دو شرط نهایت تلاششان 
را انجام دهند. بــرای ورود VAR که رایزنی های اولیه 
صورت گرفته یا به  صورت قطعی یا به  صورت اجاره ای، 
تجهیزاتش تا روز بازی با کره در ورزشگاه آزادی نصب 
خواهد شــد، ولی آیا ورود زنان به ورزشگاه آزادی هم 

حل شده است؟
شرط ورود  تماشاگران

دولت حســن روحانی برای ورود زنان به ورزشگاه 
رایزنــی زیادی بــا نهادهــای مختلف انجــام داد و با 
آگاه کــردن آنها از اینکــه ممانعت از حضــور زنان در 
ورزشــگاه ممکن اســت عواقبــی برای فوتبــال ایران 
داشــته باشــد آنها را راضی کرد تا هر طور شده مجوز 
ورود اندکی از تماشاگران زن به ورزشگاه را صادر کنند. 
این طور شد که در دیدار با کامبوج بعداز مدت ها تلاش، 
همان تعداد اندک تماشاگر زن پایشان به آزادی باز شد؛ 
اما اکنون شرایط به  سادگی قبل نیست؛ دولت جدیدی 
روی کار آمــده و نگاه تعدادی از سیاســیون در دل این 
دولت نسبت به حضور زنان در ورزشگاه چندان مساعد 
نیست؛ دست کم در گذشــته که این طور نشان داده اند. 
اینکه آیا دوباره فدراســیون فوتبال و وزارت ورزش باید 
در پی گرفتن مجوزهای لازم برای این مورد باشند یا خیر 
هنوز مشخص نیست. پس تا به اینجا این مورد خودش 
می تواند ســرآغاز چالشی تازه باشــد. به غیر از مسائل 
این چنینی، ورود تماشــاگران به ورزشــگاه اعم از زن و 
مرد نیاز به دریافت واکسن کرونا آن هم به مقدار دو دوز 
را دارد. پس اگر پذیرفته شــود که مورد اول تا آن زمان 
حل می شود شرط ورود تماشاگران زن به ورزشگاه برای 
تماشــای بازی ایران با کره جنوبی این اســت که حتما 
هر دو دوز واکســن را بزنند. با این پیش شرط، حتی اگر 
قرار به اعمال محدودیت برای ورود زنان به ورزشــگاه 
هم نباشد، بعید به نظر می رسد دوباره جمعیت زیادی 
از دختــران فوتبال دوســت ایرانی توانایــی حضور در 
ورزشــگاه آزادی و تماشای از نزدیک این بازی را داشته 
باشــند؛ اما نکته اصلی اش این اســت که با گســترش 
میزان واکسیناســیون در کشور، می توان امیدوار بود که 
بازی بعدی که قرار است به میزبانی ایران برگزار شود با 
حضور پرشورتر تماشاگران همراه شود. تیم ملی ایران 
۱۵ مهر به امارات سفر می کند تا بازی سومش را برگزار 
کند و بعد، روز ۲۰ مهر در ورزشــگاه آزادی پذیرای کره 
جنوبی اســت. بازی بعدی که قرار اســت تیم ملی در 
ورزشــگاه آزادی میزبان باشد هفتم بهمن خواهد بود. 
طبیعتا در فاصله چهار ماه به وجود آمده هم شــرایط 
برای ورود زنان به ورزشگاه آزادی بهتر خواهد شد و هم 

احتمالا سرعت واکسیناسیون کرونا.

زنان ایران در ورزشگاه؛ ۷۳۲ روز بعد!
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برنامه

 شــرق: نام فهیمــه نعمت اللهی این روزهــا خیلی در رســانه های مختلف و 
شــبکه های مجازی دست به دست می شود. همین طور عکس هایش که سوار 
بر موتور روی پیســت های خاکی مسابقه اســت. چهره خبرساز این روزهای 
ورزش زنان، کســی است که دست به کار بزرگی زده است. او اولین زن ایرانی 
است که توانسته مجوز حضور در رقابت های موتورکراس قهرمانی جهان را به 
دست آورد. فهیمه تنها پنج سال است که به صورت حرفه ای فعالیت در رشته 
موتورسواری را آغاز کرده است. رشته ای مغفول در ورزش بانوان ایران که کمتر 
توجهی به آن می شود. خودش می گوید اگر حمایت های همسرم در این مدت 
نبود، نمی توانستم به اینجا برســم. نعمت اللهی که برترین بانوی موتورکراس 
کشور است با پشتکاری که داشت توانست نظر مثبت مسئولان وزارت ورزش 
را جلب کند و تابوی حضور زنان موتورسوار را در رویدادهای بین المللی بشکند. 
او چندی  پیش در رقابت های قهرمانی جهان ترکیه به میدان رفت. گفت وگوی 

«شرق» را با این بانوی موتورسوار می خوانید.
 فکرش را می کردید یک  روزی به عنوان اولین زن ایرانی بتوانید این تابوی  �

بزرگ را بشکنید و در مسابقات موتورکراس جهانی شرکت کنید؟
با وجود اینکه موانع و مشکلات زیادی بر سر راه ما زنان وجود دارد اما اصلا 
برای من دور از تصور نبود که روزی بتوانم از کشــور خارج شــوم و در مسابقات 
جهانی شــرکت کنم. شــاید فکرش را می کردم به دلیــل کم تجربگی نتوانم در 
مصاف با رقبایم نتیجه خوبی بگیرم اما همیشــه بــه این امیدوار بودم که روزی 
می توانم این ســد را بشــکنم. خوشــحالم که این اتفاق افتــاده و راه حضور در 

رقابت های برون مرزی موتورکراس همه زنان ایرانی باز شده است.
 دلیل اینکه تا الان این فرصت مهیا نشده بود تا خانم های ایرانی به  �

مسابقات برون مرزی موتورکراس اعزام شوند، چه بوده؟
ببینید به هر حال واضح اســت که بانوان علاقه مند به رشته موتورسواری در 
مقایسه با سایر ورزشکاران با یک ســری محدودیت ها مواجه هستند. همین که 
زنان تنها باید در پیست ها تمرین کنند خودش یک نوع تبعیض است. در تمام این 
سال هایی هم که مجوز فعالیت ورزشی این رشته برای زنان ایرانی صادر شده ما 
فقط اجازه این را داشتیم که در چارچوب تمرین کنیم و مسابقه بدهیم. از طرفی 
هزینه ها در این رشــته خیلی بالاست و اسپانســرها یا فدراسیون هم حمایتی از 
ورزشکاران نمی کنند. شاید تا پیش از این خانم های ما چون فکر می کنند مصائبی 
که پیش رویشــان اســت خیلی زیاد اســت هیچ وقت به صــورت جدی به این 
موضوع فکر نکردند که می توانند مثل ســایر رشته ها فعالیت بین المللی داشته 
باشند. در واقع آن را امری محال و نشدنی می دانستند. در طرف مقابل فدراسیون 
اتومبیل رانی و موتورسواری هم در چند سال گذشته با چالش زیادی روبه رو بوده 
و مدام رئیس و سرپرست عوض کرده است. الان با آمدن مازیار ناظمی فضا آرام 
شده و برنامه ها هم در حال انجام است. درمورد اعزام من هم شرایط به گونه ای 
شد که خودم پیش قدم شدم و جرقه اصلی را زدم. چون باور داشتم می توانم به 
چیزی که می خواهم برســم. برای همین از شش ماه پیش نامه نگاری را شروع 
کردم و فدراســیون هم خوشبختانه کمک کرد و توانســت مجوزهای لازم را از 

وزارت ورزش و جوانان بگیرد.
 متأسفانه همیشــه برای اینکه تابوی یک ســری چیزها در جامعه  �

برای بانوان شکســته شــود، عده ای مغرضانه برای آن سنگ اندازی 
می کنند. درباره شما این اتفاق نیفتاد؟

نه خدا را شکر به این مشکل برنخوردم. معاونت بانوان وزارت ورزش 
خیلی با من همکاری کرد و همه از این موضوع اســتقبال کردند. زمانی 
هم که وزیر جدید ورزش روی کار آمد بلافاصله جلســه ای با ما گذاشت 
و از این حرکت خیلی خوشــحال شد و گفت که حتما در این مسیر نگاه 

حمایتی به بانوان موتورسوار خواهد داشت.
 نکته جالب اینجاســت که در موتورسواری برخلاف سایر رشته ها،  �

بانوان اصلا مشکلی بابت نوع پوشــش ندارند با این وجود متأسفانه 
باز هم حمایتی نمی شوند!

بله همین طور اســت که می گویید؛ ما اصلا مشکلی بابت نوع لباس 
نداریــم. لباس های همه شــرکت کننده های حاضر در مســابقات کاملا 
پوشیده اســت و به هیچ وجه زنندگی ندارد. ضمن اینکه به خاطر حفظ 
ایمنی بهتر و بیشتر همه موظف هستند زیر کلاه هایشان یک کلاه حجاب 

بپوشند تا موهایشان را محافظت کند.
  واکنش موتورسواران خارجی به حضور اولین نماینده زنان ایران  �

در مسابقات جهانی چطور بود؟
به نظر من ایران کشوری است که همیشه سوگلی است. نماینده های 
آن هر جا که می روند پذیرفته می شــوند و همه دوستشان دارند. درباره 
من هم واقعــا همین طور بود. خارجی ها فقــط از دور من را می دیدند، 
به خاطر حجابی که داشــتم سریع می فهمیدند ایرانی هستم و با انرژی 
مثبــت با من برخــورد می کردند. من علاوه بر اینکــه به عنوان اولین زن 
ایرانی در این رقابت ها شــرکت کردم تنها نماینده قاره آسیا هم بودم. به 
جز ایران هیچ کشور دیگری از آسیا نماینده زن در این رقابت ها نداشت.

  درست اســت که شــما با این حرکت قدم خیلی بزرگی را برای  �
ورزش زنان ایران برداشتید اما در کل اینکه یک ورزشکار بخواهد صفر 
تا صد کارهایش را خودش انجام بدهد هم واقعا اذیت کننده اســت. 
آن طور که در خبرها آمد موتور شما برای دو هفته در گمرک بود و همه 

این پیگیری ها را شخصا باید انجام می دادید؟
بله واقعا فکرش را نمی کردم این قدر کار ســخت و طاقت فرســا باشــد. 
موتورها برای اینکه از کشور خارج شوند باید وارد گمرک شوند و موتور من یک 
هفته در گمرک ماند و خارج نشد. این در حالی بود که تنها یک هفته تا اعزام 

به مسابقه مانده بود و اوج تمرینات من هم در همان بازه زمانی بود. متأسفانه 
اما هر روز کارم این شده بود که به گمرک بروم و نصف وقتم را آنجا بگذرانم. 
در نهایت با مســاعدت های مدیرکل اداره مربوطه مشکل حل شد و به ترکیه 
رفتم اما آنجا هم که رسیدم باز گمرک ترکیه گیر داد و موتور را نگه داشت. ما 
در گمرک قوانینی برای خارج کردن موتور ورزشی نداریم. با اینکه این همه روز 
معطل شدم، ولی باز هم در گمرک ترکیه به مشکل خوردم؛ چون نامه ای را که 
گمرک ما باید می زد، نزده بود. با همه اینها سفارت ایران در ترکیه خیلی به من 

کمک کرد تا بتوانم موتورم را زودتر تحویل بگیرم.
 درباره هزینه ها هم طبیعی است که هیچ کمکی از وزارت ورزش و  �

فدراسیون اتومبیل رانی و موتورسواری دریافت نکرده باشید؟
بله من هزینه هایم را شــخصا پرداخت کردم. بدون اینکه اسپانسری 

داشته باشم.
 می توانید بگویید چقدر هزینه کردید؟ �

راستش همه هزینه هایم را همسرم پرداخت کرد. او اصلا تا الان به من نگفته 
که چقدر برایم خرج کرده اســت. در واقع اگر حمایت ها و کمک های همســرم 
نبود من نمی توانســتم به اینجا برسم. در کل تشویق های همسرم بود که باعث 
شــد من در این رشته موفق شوم. او وقتی دید که من به هیجان و سرعت علاقه 
دارم، برایم موتور خرید و وارد این رشــته شدم.ا ین خیلی برای من ناراحت کننده 
است که خانم های موتورسوار دیگر توانایی و پتانسیل این را دارند که در مسابقات 
آسیایی و جهانی شرکت کنند اما به خاطر مشکلات مالی این فرصت را از دست 
می دهند. امیدوارم که شــرکت های ماشین سازی و تایرسازی نگاه مهربانانه تری 
به ورزش ما داشته باشند و از ما حمایت مالی کنند تا بتوانیم مثل سایر زنان دنیا 
در مســابقات شرکت کنیم. من هفته ای ســه، چهار میلیون تومان پول لاستیک 
می دهم. موتور ۲۰۲۲ خارج از ایران ۲۸۰ میلیون تومان اســت، اما موتور من که 

۲۰۲۰ است در ایران ۳۸۰ میلیون تومان قیمت دارد.
 اما اسپانســر زمانی حمایت می کند که نفعی برایش داشته باشد. وقتی  �

مسابقات زنان پخش تلویزیونی ندارد نمی توان امیدی داشت؟
بله متأســفانه همین طور است. فدراسیون با صداوســیما تعامل کند تا این 
مشــکل برطرف شــود. اگر این اتفاق بیفتد مســیر برایمان هموار می شود. فکر 
نمی کنم خانمی باشد که آرزوی سوارشدن موتور را نداشته باشد. وقتی زیرساخت 
باشد، باشگاه باشد، مطمئن باشید که ما بیشتر از اینها می توانیم توانایی هایمان را 
نشان بدهیم. اما وقتی حمایتی نمی شود از هیچ استعدادی رونمایی نمی شود. 
از وقتی که از مســابقات جهانی برگشــتم پیام های مختلفی از خانم ها دریافت 
می کنم که در رده های سنی مختلف هستند. آن قدر به این رشته علاقه مند شدند 

که مدام از من می پرسند برای اینکه موتورسواری کنند باید از کجا شروع کنند.
 بعد از اولیــن تجربه حضور در مســابقات قهرمانی جهان، قطعا  �

هدف های مهم تری در سر دارید. برنامه بعدی تان چیست؟
این مســابقات در مجموع در هفت دور برگزار می شــود که من در ترکیه در 
دو دور آن توانستم شرکت کنم. درست است که نتوانستم نتیجه درخورتوجهی 
بگیرم اما همین که وارد این عرصه بزرگ شدم، برایم خیلی ارزشمند بود. رسیدن 
به تجربه برای من خیلی مهم بود. من در شــرایطی در این رقابت ها حضور پیدا 
کردم که در شــرایطی کاملا متفاوت با ایران مسابقه دادم. پیست و خاکی که ما 
در ایران در آن مسابقه می دهیم اصلا مطابق با استانداردها نیست. همین ها هم 
برای من خوب بود از نزدیک خاک استاندارد را لمس کنم. اینکه در خط استارت 
کنــار بهترین های دنیا قرار بگیری خودش کلی اتفاق مهم اســت. با همه اینها 
برنامه ام این است که طی شش ماه آینده تمریناتم را با قدرت انجام دهم که سال 

آینده در تمام مراحل رقابت های جهانی شرکت کنم.

فهیمه نعمت اللهی، اولین ایرانی در رقابت های جهانی موتورکراس
دختر تابوشکن
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